
 
Parochie H. Gabriel 
 
 
 
Verslag hoorzitting Nieuw-Dijk, 17 mei 2017. 
 
Aanwezig: Leden van de kerngroep en 49 parochianen. (zie presentielijst) 
Afwezig met kennisgeving: Margot Zwetsloot. 
 
1. Opening. 
Pastoor Jurgen Jansen opent de bijeenkomst om 20.00 uur. 
Hij heet iedereen van harte welkom bij deze hoorzitting.  
 
2. Moment van bezinning. 
Paus Franciscus stelde drie vragen? Wie ben ik? Waar kom ik vandaan? Waar ga ik naar toe? 
Vragen ook voor de gemeenschap. Zelf kun je alleen het antwoord geven.  
Samen kijken we naar de toekomst. 
Dat we elkaar blijven verstaan en blijven vinden. 
 
3. Toelichting op het herstructureringsplan. 
De kerk in Nieuw-Dijk gaat dicht. Op basis van het beleidsplan is het herstructureringsplan 
geschreven. Hierin staat de onderbouwing hoe we tot de keuze zijn gekomen over het sluiten van 
zes kerken. 
 
Aan de hand van de powerpointpresentatie geeft diaken Theo Reuling de noodzaak aan van de 
reorganisatie van de parochie. Het kerkbezoek neemt jaarlijks af; het vermogen te spreken over 
geloof is tanende; het vrijwilligersbestand vergrijst; nieuwe vrijwilligers zijn moeilijk te vinden; er 
worden steeds minder sacramenten toegediend; de begroting is niet meer sluitend en de 
beschikbaarheid van de pastores neemt verder af. 
Grote zorgen voor de toekomst. Niets doen is geen optie meer.  
Het gemiddelde kerkbezoek neemt steeds verder af. 
De statistieken laten zien dat de deelname aan sacramenten terugloopt.  
De financiën zijn zorgwekkend. Na een jaar van effectieve bezuinigingen, lopen de lijnen toch weer 
naar beneden. Uiteindelijk levert dat een flink exploitatietekort op in de toekomst. Het netto 
resultaat zal een tekort opleveren, waardoor er ingeteerd wordt op het vermogen. 
 
Er zijn op dit moment 11 locaties, maar per viering komen er minder kerkgangers. Daardoor is het 
vieren samen minder aantrekkelijk. Ook het overleg moet op veel plaatsen gebeuren, waardoor 
herhaling van onderwerpen aan de orde is. Er kan op deze manier niet efficiënt gewerkt worden 
door bestuur en team. De leden van het pastoraal team spreken liever over geloof en willen 
mensen nabij zijn. Daar komen ze nu te weinig aan toe. 
 
Drie kernpunten bepalen het herstructureringsplan: 
Aanpassing van de structuur (minder kerken). 
Aanpassing organisatie (afslanking en aansturing). 
De katholieke presentie in de geloofskernen. 
 
Er zal een aantal kerkgebouwen gesloten moeten worden. De meegewogen aspecten zijn: 
Het kerkbezoek loopt terug, het aantal sacramenten neemt af, de financiële situatie is zorgelijk,  
een andere kerk is in de nabijheid, enkele kerken kunnen een andere bestemming krijgen en die 
locaties waar de kerken open blijven hebben een sociaaleconomisch perspectief.  
Daarom zijn de kerken in de grotere kernen in het voordeel.  



Uit de statistieken blijkt dat in kleine kernen relatief gezien meer mensen in de kerk komen, maar 
alleen betrokkenheid is niet voldoende. Het effect van het sluiten van een kleine 
geloofsgemeenschap zal voor de parochie als geheel uiteindelijk gunstiger uitpakken.  
In Nieuw-Dijk kwamen er tot voor kort elk weekend gemiddeld 100 mensen in de kerk, maar het 
loopt terug. Dit komt ook door minder vieringen in de weekenden. 
 
Van de 12 kerken die er nu nog zijn, zullen er slechts 5 open blijven (voorlopig). Over 10 jaar zal 
het kerkbezoek verder teruglopen zijn en zal er waarschijnlijk slechts één kerk nodig zijn. 
Het tijdspad voor kerken die gesloten worden is als volgt. Het weekendrooster is tot eind 2017 
ingevuld en zal gevolgd worden. Tussen Kerst 2017 en Pasen 2018 zal er een datum worden 
afgesproken in overleg met de betrokken locatieraad, wanneer de laatste Eucharistieviering zal 
plaatsvinden. Daarna kunnen er nog bijzondere vieringen plaatsvinden, maar na 2 jaar gaat de 
deur definitief op slot.  
Als de kerk aan de eredienst is onttrokken, kunnen er nog uitvaarten plaatsvinden met een 
gebedsdienst en een begrafenis op het kerkhof blijft mogelijk. Ook de Schuttersviering kan nog 
doorgaan.  
 
De organisatie zal moeten worden aangepast. De termen geloofsgemeenschappen en clusters 
zullen verdwijnen. Niet alleen in Nieuw-Dijk gaat er wat veranderen, maar in alle 
gemeenschappen. We zijn allemaal parochianen van de Gabriëlparochie. In de kerken die open 
blijven zal men mensen nodig hebben, die de zaken ter plekke regelen. Iemand als 
vertegenwoordiger voor het pastoraat, een budgethouder, een gebouwenbeheerder en een 
kerkhofbeheerder. Daarnaast kunnen zij zelf meer mensen vragen om te helpen de zaken te 
regelen. Deze 4 mensen zijn aanspreekpunten voor team en bestuur. In alle 11 gemeenschappen 
zijn mensen nodig om de pastorale presentie te waarborgen. 
 
In februari en maart heeft de kerngroep gesproken met mensen in de klankbordgroep. Zij hebben 
enkele waardevolle punten aangedragen voor het herstructureringsplan. Communicatie is als 
belangrijk punt aangedragen en het betrekken van parochianen bij het vormen van de nieuwe 
organisatie van de parochie.  
In de tweede helft van 2017 worden 17 werkgroepen opgericht die gaan brainstormen over hoe de 
organisatie van de parochie er uit moet komen te zien. Zij zullen o.l.v. een van de leden van team 
of bestuur advies uitbrengen. Over o.a. koren, liturgie, secretariaten, logistiek, kerkbalans etc. 
 
Volgend jaar zal de nieuwe organisatie van de parochie gaan draaien en we hopen dat dit voor de 
komende 10 jaar kan volstaan. Mogelijk moeten er in de toekomst nog meer kerken gesloten 
worden. Team en bestuur willen nabij zijn in alle geloofskernen. We hopen de Blijde Boodschap te 
blijven verkondigen, ook daar waar kerken gesloten worden.  
De financiën laten een tekort zien. Maar in de toekomst zullen er kerken gaan sluiten. De lasten 
dalen en we hopen dat dit een positief resultaat zal opleveren.  
 
De kerk gaat dicht in Nieuw-Dijk, maar het kerkhof blijft open. Mogelijk zal het beheer hiervan in 
andere handen overgaan, bijvoorbeeld in een stichting onder beheer van de dorpsgemeenschap. 
Bijzondere vieringen zullen enkele malen per jaar mogelijk blijven. Hopelijk bent u bereid in een 
andere kerk mee te komen vieren. Vrijwilligers worden ook uitgenodigd een andere plek te vinden 
in de parochie. Toch blijven er ook in Nieuw-Dijk mensen nodig. Los van het gebouw zal 
bijvoorbeeld het bezoekwerk en kerkbalans gewoon doorgang vinden. 
 
Het proces van kerksluiting gaat via stappen. 
Er moet overleg zijn met het bisdom. De vicaris en de econoom hebben het herstructureringsplan 
bekeken en akkoord bevonden. 
Daarnaast moet deze hoorzitting plaatsvinden en het verslag moet worden goedgekeurd. 
Tot 1 juli 2017 kunt u schriftelijk bezwaar maken. 
Als de kerk een andere bestemming krijgt, zal het verzoek aan de bisschop worden voorgelegd om 
de kerk aan de goddelijke eredienst te onttrekken. 
Toch is dit plan nodig om de Blijde Boodschap te blijven verkondigen. We willen de parochie 
zichtbaar houden en we mogen daarom de ogen niet sluiten voorde realiteit. 



4. Pauze. 
 
 
5. Reacties en vragen. 
De antwoorden op de vragen zijn gegeven door diaken Theo Reuling. 
 
Teun Polman: 
Is de kerk van de parochie of van het bisdom? Waar gaat het geld naar toe? 
 

De kerk is eigendom van de parochie. Het bisdom is eindverantwoordelijk. 
Het geld blijft binnen de parochie. Van alle afwikkelingen i.v.m. ontroerend goed zal een 
gedeelte naar het bisdom gaan.  

 
Eric Boerstal: 
Blijft het geld in de parochie of gaat het naar Nieuw-Dijk?  
 

Als de parochie de kerk verkoopt zal het geld niet in het kerkgebouw gestopt worden. Wat de 
verkoop van kerken gaat opleveren is nog niet meegenomen in de exploitatie. Investering 
van gelden is aan de parochie. Zij kan het bijvoorbeeld besteden aan pastoraat. 

 
Kan de kerk ook voor 1euro verkocht worden aan de dorpsgemeenschap van Nieuw-Dijk? 
 

Ooit heeft de parochie geïnvesteerd in de kerk. Daarom moet de opbrengst nu ook bij de 
parochie Gabriël blijven. Initiatieven van het dorp zijn welkom om het gebouw te behouden 
voor de dorpsgemeenschap. 1 euro is dan wel erg weinig. Er is ooit geïnvesteerd in het 
kerkgebouw. 

 
Willie Thijssen: 
Veel mensen die meededen aan kerkbalans zijn niet van plan mee te doen als de kerk gesloten 
wordt.  
 

Daar is wel rekening mee gehouden door de penningmeester, maar het is afwachten. 
 
De kerken die open blijven zijn veelal Rijksmonumenten. Heeft dat een rol gespeeld? 
 

Nee, maar het blijkt achteraf. Het zijn de kerken in de grotere kernen. Vanuit die kerken zijn 
ooit de andere kerken gesticht. Nu gaat het in de andere richting. 

 
Er zijn mensen die graag in Nieuw-Dijk begraven willen worden. Kan dat later nog? 
 
 Daar zal een werkgroep zich over gaan buigen. Maar begraven in Nieuw-Dijk blijft mogelijk, 

als zij dit duidelijk van tevoren aangeven. Er komt straks één ledenadministratie waarin dit 
kan worden aangegeven. 

 
Willie Menting: 
In Nieuw-Dijk praat men nog steeds over de parochie Nieuw-Dijk. De parochianen hier hebben de 
kerk altijd financieel gesteund. Het doet pijn dat de kerk nu moet sluiten. 
Hoe komen we straks veilig in Didam? 
 

In 2010 is de parochie Gabriël al ontstaan. Toen bestond de parochie Nieuw-Dijk al niet 
meer. De lusten en de lasten waren gemeenschappelijk. Samen met andere kerken is de 
parochie vormgegeven en alle gelden horen bij de hele parochie. Gezamenlijkheid heeft 
ervoor gezorgd dat alle kerken tot nu toe door konden gaan.  

 
Een van de werkgroepen zal zich gaan buigen over de logistiek. Moet er vervoer geregeld 
gaan worden? Dat zal later aan de orde komen.  

 



André Polman: 
Dapper dat het bestuur dit plan heeft ontwikkeld. 
Wat is het alternatief als de gebouwen niet verkocht worden? 
 

Er zijn al alternatieve bestemmingen bekeken voor de zes 6 kerken die nu moeten sluiten. In 
de ontwikkeling van de dorpen wordt de kerk nadrukkelijk meegenomen. Als dat niet lukt 
wordt de verkoop in handen gegeven van derden. Uiteindelijk zal mogelijk tot sloop worden 
overgegaan. 

 
Marco Haagen: 
Verdwijnt de inventaris van de kerk uit het dorp naar andere kerken? 
Gaan de opbrengsten van Kerkbalans naar de parochie Gabriël?  
 

Een werkgroep zal gaan inventariseren wat er in de kerken aanwezig is en hoe dat kan 
worden hergebruikt. Het is bezit van de parochie. Eventuele schenkingen zullen met zorg 
behandeld worden. Dit zal in overleg gaan met de locatie. 
Het geld van kerkbalans is voor de parochie Gabriël. Elke geloofsgemeenschap had eerder 
een eigen financiële administratie, maar dit wordt nu centraal geregeld. 

 
Jeroen Rosendahl: 
Het bericht dat de kerk nu al dicht gaat komt toch onverwacht. Zijn alle alternatieven wel goed 
bekeken? Hoe waren de reacties op dit plan? 
 

Het besluit is unaniem genomen door team en bestuur. Van januari tot mei is er over 
gesproken. Er is besloten om het niet in fases te doen, maar in één keer. Anders ben je lang 
bezig met alleen maar het sluiten van kerken en kun je niets opbouwen. Met het oog op de 
toekomst is besloten om nu door te pakken. 
Tot op heden is het plan respectvol ontvangen. Dit is de eerste hoorzitting, maar het ziet er 
naar uit dat veel mensen het aan hadden zien komen. De situatie is zorgelijk voor de 
toekomst, dus velen zien de noodzaak in. 

 
 
Roderick Vierwind: 
Als een locatie in een kleine kern er erg positief was uitgesprongen, zou de kerk dan toch gesloten 
zijn? 
 

Alle geloofsgemeenschappen zijn goed bekeken. Er waren geen grote uitschieters binnen de 
geloofsgemeenschappen. De kerken die moesten sluiten waren niet bij voorbaat al 
aangewezen. 

 
 
6. Sluiting. 
Dank voor uw aandacht, aanwezigheid en respectvolle vragen. Alle goeds voor de toekomst. 
Pastoor Jurgen Jansen sluit de bijeenkomst om 22.05 uur. 


